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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming, Weten-
schap en Innovatie had op donderdag 28 oktober 
2004 met de heer Bernard Hubeau, Vlaams Om-
budsman, en de heer Chris Nestor, onderzoeker bij 
de Vlaamse Ombudsdienst, een gedachtewisseling 
over het Jaarverslag 2003 van de Vlaamse Ombuds-
dienst, voor wat de aspecten ‘onderwijs’ betreft.

I. Toelichting door de heer Bernard Hubeau,
Vlaams Ombudsman, en de heer Chris Nestor, 
onderzoeker bij de Vlaamse Ombudsdienst

I.1. Inleidende uiteenzetting door de heer Bernard     
Hubeau, Vlaams Ombudsman

Algemeen

De heer Bernard Hubeau, Vlaams Ombudsman, 
stelt dat het voorliggende jaarverslag niet tijdens 
het voorjaar 2004 in de diverse commissies bespro-
ken kon worden omwille van de verkiezingen. Het 
jaarverslag 2003 blijft evenwel actueel. 

De heer Hubeau licht toe dat de Vlaamse Om-
budsdienst in totaal 3.700 contacten heeft met 
de burgers. Het aantal klachten inzake onderwijs 
maakt daar een aanzienlijk deel van uit en stijgt 
nog steeds: in 1999 bedroeg dit aandeel 4 à 5 per-
cent terwijl dit in 2003 steeg tot 8,6 percent. 

De Vlaamse Ombudsdienst beoordeelt deze klach-
ten na onderzoek. Het gemiddeld aantal gegronde 
klachten – dit wil zeggen dat de burger gedeeltelijk 
of volledig terecht een klacht indient – bedraagt 58 
percent, terwijl dit voor onderwijs slechts 48 per-
cent is. 

Meer dan 40 percent van deze onderwijsklachten – 
wat ook het gemiddelde is van alle klachten – wordt 
hersteld en opgelost. Hieruit mag men afl eiden dat 
de burger vaak terecht een punt maakt en dat de 
administratie niet te beroerd is om hiertegenover 
oplossend op te treden. 

De Vlaamse Ombudsdienst zal in 25 percent van 
de gevallen oordelen dat de klacht ongegrond is 
of dat de burger onterecht klaagt. Voor onderwijs 
ligt dit cijfer iets hoger. Zo worden klachten die 
het gevolg zijn van nevenwerkingen inzake regelge-
ving ongegrond verklaard omdat de administratie 

niet anders kan dan de regelgeving toe te passen. 
Dergelijke zaken zouden wel regelgevend door het 
Vlaams Parlement kunnen worden bijgestuurd.

Klachten worden gegrond verklaard op basis van 
de zgn. ombudsnormen, de beginselen van ‘be-
hoorlijk bestuur’ en de schending ervan. De klach-
ten inzake onderwijs volgen hier de algemene lijn: 
de redelijke behandeltermijnen vormen hét grote 
probleem bij de Vlaamse administratie. Voor on-
derwijs is dit het geval in 30 percent van de ge-
gronde klachten, tegenover 33 percent voor alle 
klachten. 

De norm ‘goede uitvoeringspraktijk en administra-
tieve nauwkeurigheid’ wordt eveneens geschonden 
in 30 percent van de gegronde klachten inzake 
onderwijs. De norm ‘actieve dienstverlening’ is de 
derde norm: een overheid moet niet alleen passief  
optreden, maar ook klantvriendelijkheid actief  
toepassen.

Toepassing van het klachtendecreet 

Vervolgens gaat de heer Hubeau in op de toepas-
sing van het zgn. klachtendecreet. In 2001 werd dit 
decreet goedgekeurd. De burger moet vooraleer 
hij zich tot de Vlaamse Ombudsdienst wendt, eerst 
de betrokken administratie benaderen die daartoe 
een klachtvoorziening moet installeren. Na drie 
jaar werking zijn er in de volledige Vlaamse admi-
nistratie, VOI’s, enz. ongeveer 200 personen bezig 
met deze eerstelijnsklachtenbehandeling. 

Uit een onderzoek van de Vlaamse Ombudsdienst 
over de toepassing van dit decreet bleek dat iedere 
overheidsdienst inmiddels een klachtenvoorzie-
ning heeft. Men stelt bovendien vast dat sommige 
diensten heel weinig en andere heel veel klachten 
hebben genoteerd. Het verschil heeft te maken met 
de klachterkenning en -herkenning die er in meer-
dere of mindere mate is. Als positieve voorbeelden 
vermeldt hij de Belastingsdienst Vlaanderen of de  
dienst Studietoelagen van het departement Onder-
wijs. Daar zijn drie personen fulltime bezig met de 
behandeling van klachten. De studie leert tot slot 
dat er niet overal een klachtontvankelijk klimaat 
heerst. 

Voor de burger is, aldus de heer Hubeau, deze 
procedure van het klachtendecreet geen vanzelf-
sprekendheid. De burger moet immers eerst terug 
terecht bij de dienst waar zijn vraag niet werd be-
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antwoord. De administratie moet in ieder geval 
de kans krijgen zich te herpakken. Heel vaak kent 
men immers de klacht niet. Als er geen oplossing 
mogelijk is, kan de burger voor de tweede lijn te-
recht bij de Vlaamse Ombudsdienst. 

De heer Hubeau besluit dat het aantal klachten bij 
de Vlaamse Ombudsdienst sinds een tweetal jaar 
in zijn totaliteit stabiliseert. Dit is ongetwijfeld een 
gevolg van de opzet van de eerstelijnsklachtdien-
sten. Toch blijkt dat de zwaarste klachten, nl. de 
klachten die niet opgelost geraken of op lacunes 
in de regelgeving wijzen, toch bij de Vlaamse Om-
budsdienst terecht komen.

I.2. De klachten en aanbevelingen inzake onderwijs, 
door de heer Chris Nestor, onderzoeker bij de 
Vlaamse Ombudsdienst

De heer Chris Nestor, onderzoeker bij de Vlaamse 
Ombudsdienst, licht op basis van de geformuleerde 
aanbevelingen het klachtenbeeld inzake onderwijs 
verder toe. Het Jaarverslag 2003 omvat inzake on-
derwijs vier aanbevelingen die betrekking hebben 
op de studietoelagen en de uitbetaling van wedde-
toelagen aan het onderwijspersoneel.

Aanbeveling 2003-23 

Aanbeveling 2003-23 heeft te maken met het han-
teren van het vermoedelijke inkomen voor de toe-
kenning van studietoelagen. 

De dienst Studietoelagen heeft de afgelopen jaren 
grondige aanpassingen ondergaan, zowel inzake 
de regelgeving als wat de organisatie van de behan-
deling van de aanvraag tot studietoelage betreft. 
Waar er in het verleden heel wat klachten waren 
inzake de behandelingstermijn, zijn die vandaag 
sterk verminderd. Deze dienst heeft inmiddels ook 
een zeer goed werkende eerstelijnsklachtenbehan-
deling opgezet.

Op dit moment wordt volgens de heer Nestor nog 
gewerkt aan de uitbouw van een betere gegevens-
uitwisseling, o.m. met het federale ministerie van 
Financiën. Die uitwisseling is vooral van belang 
voor aanvragers die onder het belastbaar mini-
muminkomen zitten en geen belastingbrief  ont-
vangen. Dit onderwerp kwam tijdens de vorige 
jaarverslagen regelmatig aan bod. Uit de praktijk 
blijkt dat die samenwerking vlot verloopt. 

Het streefdoel van de dienst Studietoelagen is om 
tegen 2005 zelf  over zoveel mogelijk gegevens via 
bestaande databanken te kunnen beschikken waar-
door de aanvraag zo eenvoudig mogelijk kan ver-
lopen. De burger zou dan geen attesten of andere 
documenten meer moeten toevoegen.

Aanbeveling 2003-24 

Aanbeveling 2003-24 gaat over de afstemming van 
de voorwaarden voor een studietoelage secundair 
onderwijs met de voorwaarden die gelden voor een 
studietoelage hoger onderwijs. 

De overheid heeft volgens de heer Nestor aan deze 
aanbeveling reeds gewerkt via het nieuwe decreet 
inzake studiefi nanciering en studentenvoorzienin-
gen. Dat decreet trad in werking met het acade-
miejaar 2004-2005. Ook voor de studietoelagen in 
het secundair onderwijs is er een decretale herzie-
ning in het vooruitzicht gesteld. 

In de discussienota van de Vlaams minister van 
Onderwijs staat bovendien vermeld dat de voor-
waarden voor de studietoelagen in het hoger on-
derwijs ook moeten gelden voor het secundair 
onderwijs. Op één punt is er al concreet werk ge-
maakt van deze afstemming: vanaf het schooljaar 
2004-2005 geldt voor het secundair onderwijs dat 
men tot 30 juni van het schooljaar in kwestie een 
aanvraag voor studietoelagen kan indienen. Tot 
vorig jaar was dit nog 31 oktober.

Aanbeveling 2003-25 

Aanbeveling 2003-25 handelt over de nalatigheids-
intresten bij laattijdige uitbetaling van de weddes 
van onderwijspersoneel.

De heer Nestor licht toe dat de wedde van het on-
derwijspersoneel niet wordt uitbetaald door de in-
richtende macht, maar door het departement On-
derwijs. De schoolsecretariaten bezorgen daartoe 
maandelijks een overzicht van de prestatiestaten. 
De afdelingen Beleidsuitvoering Personeel Basis/
Secundair Onderwijs verwerken deze gegevens. 
Een fout in de berekening kan het gevolg zijn van 
foute gegevens van de school of een fout op de 
afdeling. Terugvorderingen of het uitbetalen van 
achterstallen komen in elk geval geregeld voor.

De Vlaamse Ombudsdienst is van mening dat in-
dien de gegevens tijdig aan de afdeling werden be-
zorgd, er een correcte uitbetaling moet gebeuren. 
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Gebeurt dit niet, dan heeft betrokkene recht op 
intrest op achterstallen.

Een principieel meningsverschil heeft de Vlaamse 
Ombudsdienst hierover met de afdeling Beleidsuit-
voering Personeel Secundair Onderwijs. Deze af-
deling stelt dat er geen wettelijke grond is op basis 
waarvan een dergelijke intrest kan gerechtvaardigd 
worden. De verplichting van de Vlaamse Gemeen-
schap om de wedde uit te betalen, vloeit niet voort 
uit de arbeidsovereenkomst, maar uit een decretale 
opdracht van de Vlaamse Gemeenschap.

De Vlaamse Ombudsdienst verwijst echter naar 
de loonbeschermingswet die van toepassing is op 
het overheidspersoneel en op het onder statuut te-
werkgesteld onderwijzend personeel. Ongeacht of 
het loon wordt toegekend ingevolge een arbeids-
overeenkomst of krachtens een wet of reglement, 
regelt die wet de rente op achterstallig loon. 

De Ombudsdienst blijft van mening dat de Vlaam-
se Gemeenschap aan een leerkracht verschuldigde 
weddeachterstallen derhalve van rechtswege ver-
schuldigd is. Dit debat wordt momenteel gevoerd 
tussen de betrokken inrichtende macht en het de-
partement Onderwijs. Vermits de fout niet bij de 
betrokkene ligt en zelf  in de kou blijft staan, zou 
de Vlaamse Gemeenschap meer garanties moeten 
bieden.

Aanbeveling 2003-26 

Aanbeveling 2003-26 handelt over de terugvorde-
ringen van te veel uitbetaalde wedden. 

Ook dit probleem stelt zich volgens de heer 
Nestor regelmatig: er wordt teveel uitbetaald en 
dat deel wordt nadien teruggevorderd. Het is ten 
eerste voor de betrokkenen dikwijls onduidelijk en 
verwarrend wat eigenlijk wordt teruggevorderd. 
Het is dus belangrijk duidelijk te maken wat te veel 
werd uitbetaald, wat de aard, de omvang en de re-
den zijn van de terugvordering.

Ten tweede bleek uit een aantal klachten dat de 
terugvordering sloeg op een periode van een voor-
gaand fi scaal jaar. In die gevallen moet de afdeling 
het brutobedrag terugvorderen. De betrokkene 
zelf  krijgt van het departement Onderwijs een ne-
gatieve taksfi che, maar de effectieve terugbetaling 
laat evenwel dikwijls op zich wachten. 

Na gesprekken met de betrokken afdelingen werd 
afgesproken dat men enkel het nettobedrag zou te-
rugvorderen en met het resterende gedeelte wordt 
gewacht tot de effectieve terugbetaling door de 
administratie der Directe Belastingen is gebeurd. 
Op die manier moeten er geen bedragen door de 
betrokkene worden voorgeschoten.

Vermits de oorzaak van dergelijke problemen bij de 
schoolsecretariaten of het departement Onderwijs 
ligt en niet bij de betrokkene zelf, is het belangrijk 
dat deze hier geen nadeel van ondervindt en even-
tueel bij terugvordering van grote bedragen goede 
betalingsfaciliteiten worden geboden. De betrok-
kene mag niet verantwoordelijk worden gesteld.

I.3. De koppeling tussen de aanbevelingen inzake 
onderwijs en de algemene voorstellen en aanbe-
velingen van de Vlaamse Ombudsdienst

De heer Bernard Hubeau maakt ten slotte een 
koppeling tussen de aanbevelingen inzake onder-
wijs en de algemene voorstellen en aanbevelingen 
uit het jaarverslag 2003. Hij vermeldt die voorstel-
len die duidelijk herkenbaar zijn voor de rubriek 
onderwijs.

Aanbevelingen in verband met redelijke behande-
lingstermijnen en deugdelijke correspondentie

Waar de redelijke behandelingstermijn voor de be-
handeling van aanvragen van studietoelagen in het 
verleden een enorm probleem was, blijkt dit inmid-
dels volledig opgelost. De consolidatie van verbe-
teringen op het vlak van behandelingstermijnen is 
op dit vlak een positief  gegeven.

Aanbevelingen in verband met coördinatie en ver-
werking van gegevens

De heer Hubeau stelt dat het onbegrijpelijk blijft 
dat in tijden van e-gov en internet elementaire ba-
sisgegevens die nodig zijn voor de aanvraag van 
een studietoelage, niet worden uitgewisseld tus-
sen de federale en Vlaamse administraties. Hier 
is nog heel wat te doen. E-gov en administratieve 
vereenvoudiging moet bovendien sterker worden 
gebruikt bij het informeren van de burger over zijn 
recht op zaken als een studietoelage. Om hieraan 
tegemoet te komen heeft de Vlaamse administra-
tie reeds stappen gezet naar het federaal niveau. 
Vlaanderen speelt op dit vlak een voortrekkersrol.
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Aanbevelingen in verband met informatieverstrek-
king, communicatie en actieve begeleiding op maat

De heer Hubeau stelt dat de drempel voor de aan-
vraag van studietoelagen zo laag mogelijk moet 
worden gehouden. Het bekomen van een studie-
toelage zou in principe na de bepaling van de in-
komensbelasting automatisch moeten in werking 
gezet worden. Vermits er echter op dit principe 
vanuit de administraties gereageerd werd met ar-
gumenten inzake privacy e.d., is hij van mening dat 
er minstens een bericht moet worden meegestuurd 
indien de betrokkene in aanmerking zou kunnen 
komen voor studietoelagen. De discussienota van 
de minister van Onderwijs stelt alvast dat hieraan 
zal gewerkt worden. 

II. Vragen en opmerkingen van de leden

Alle leden uiten hun appreciatie en waardering 
over de kwaliteit van het Jaarverslag 2003 van de 
Vlaamse Ombudsdienst.

De heer Jef Tavernier stelt dat de studietoelagen 
een blijvende bekommernis vormen voor de onder-
wijssector maar dat er op dit vlak inmiddels heel 
wat vooruitgang is geboekt. Ook de achterstallen 
en terugvorderingen van de wedden van onder-
wijspersoneel vormen bijna een normaal gegeven 
vermits er zich heel wat personeelswisselingen e.d. 
voordoen. Ook op dit vlak is er voor het personeel 
met de installatie van de werkstations al heel wat 
verbeterd. 

Hij vraagt of de voorgestelde aanpassingen waar-
naar in de aanbevelingen verwezen werd, decretaal 
moeten worden geregeld. Of volstaat een besluit 
van de regering? 

Tot slot verwijst hij in het kader van de aanvraag 
voor studietoelagen naar de uitwisseling van infor-
matie tussen de federale en Vlaamse administra-
ties. Het Vlaamse niveau moet in deze beroep doen 
op de goodwill van het federale niveau. Hij is van 
mening dat de minister van Onderwijs hieromtrent 
met zijn federale collega van Financiën een samen-
werkingsprotocol moet sluiten.

Antwoorden

De heer Bernard Hubeau antwoordt met betrek-
king tot de vraag wie tegemoet kan komen aan 

de aanbevelingen inzake de stroomlijning van de 
studietoelagen tussen secundair en hoger onder-
wijs, dat er daaromtrent twee dimensies zijn. Op 
de eerste plaats is er de stroomlijning van de regel-
geving waarbij een decretale regeling moet worden 
uitgewerkt. Ten tweede is er het gezinsdossier: de 
aanvragers met een kind in zowel het secundair 
als het hoger onderwijs moesten telkens tweemaal 
dezelfde gegevens verstrekken. De dienst Studie-
toelagen heeft dit zelf  praktisch op de werkvloer 
opgelost.

Hij geeft toe dat er inzake de uitwisseling van infor-
matie over de studietoelagen een afhankelijkheid 
bestaat t.a.v. het federale niveau. De dynamiek in-
zake e-gov die aanwezig is op Vlaams niveau wordt 
niet herkend op federaal niveau. Vanuit Vlaamse 
zijde is er steeds sterk aangedrongen op een betere 
samenwerking. Het uiteindelijk doel is te komen 
tot een samenwerkingsovereenkomst.

De heer Chris Nestor voegt hieraan toe dat de pro-
blematiek inzake de gegevensuitwisseling met het 
federale ministerie van Financiën telkens in het 
jaarverslag werd opgenomen als gevolg van klach-
ten van mensen die onder het belastbaar inkomen 
vallen en daardoor geen aanslagbiljet krijgen. Zij 
kunnen dan ook geen aanslagbiljet meesturen met 
de aanvraag voor een studietoelage. 

Voor anderen die hun aanslagbiljet vergeten mee te 
sturen, kan de dienst Studietoelagen de databank 
van Financiën raadplegen en daaruit het belast-
baar inkomen ophalen. Maar deze databank be-
vat alleen de belastbare inkomens zodat de dienst 
Studietoelagen niet kan beschikken over het juiste 
inkomen in het geval het onder die grens ligt. Dit 
is nochtans nodig om een juiste berekening te ma-
ken. Zij moeten in die gevallen het desbetreffende 
taxatiekantoor aanschrijven en daar de gegevens 
opvragen. Inmiddels gebeurt dit door de dienst 
Studietoelagen proactief, vermits deze personen 
bij hen bekend zijn. Het meest logische zou echter 
zijn dat de federale administratie Financiën hun 
databank in die zin zou aanpassen, maar dit wordt 
niet als prioritair beschouwd.

Voor wat de vraag inzake de nalatigheidsintresten 
betreft, verduidelijkt de heer Nestor dat er geen 
decretale regeling moet worden opgezet vermits de 
toepassing van de loonbeschermingswet voldoen-
de is. Het gaat hierbij enkel over de kwestie of men 
deze wetgeving al dan niet moet toepassen. Het de-
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partement Onderwijs beweert dat het niet verplicht 
is nalatigheidsintresten uit te betalen vermits het
zelf  de werkgever niet is en alleen instaat voor de 
uitbetaling van de wedden. Voorzover hij weet, 
heeft er tot op heden niemand verdere stappen, zo-
als de stap naar een rechtbank, ondernomen. De 
Vlaamse Ombudsdienst wacht momenteel nog op 
een offi cieel antwoord vanuit het departement On-
derwijs.

III. Besluit van de commissievoorzitter

Mevrouw Monica Van Kerrebroeck, commissie-
voorzitter, dankt de sprekers voor hun aanwezig-
heid en uiteenzetting. Zij stelt dat de commissie 
Onderwijs de aanbevelingen van het jaarverslag 
zal opvolgen. Zo zal de problematiek omtrent de 
studietoelagen reeds aan bod komen bij de bespre-
king van de discussienota van de minister van On-
derwijs (Parl. St., Vl. Parl., 2004-2005, nr. 99/1). Er 
moet volgens haar in ieder geval inzake onderwijs  
dringend werk gemaakt worden van een samen-
werkingsakkoord met de federale overheid. Alhoe-
wel onderwijs geen federale materie meer is, blijven 
er nog een aantal restanten verankerd op federaal 
niveau. Als voorbeeld verwijst zij daartoe naar het 
Nationaal Waarborgfonds dat een dringende op-
lossing vergt.

De verslaggever, De voorzitter,

Marie-Rose  Monica 
MOREL VAN KERREBROECK

________________
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